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Milé čtenářky, milí čtenáři,

léto uteklo jako voda a s podzimem přišla nejkrásnější a nejpodmanivější doba roku. Obdo-
bí, kdy příroda předvádí svou nádhernou paletu barev a připomíná nám, jak krásný a křehký 
je svět kolem nás. Je to také čas, kdy se ohlížíme zpět na to, čeho jsme dosáhli a co nás ještě 
čeká. V posledním čísle letošního roku vám přinášíme ohlédnutí za našimi letními aktivita-
mi. Věřím, že alespoň na chvíli vás přenese zpět do slunečných, teplých dní.

Jako každý rok, i letos jsme se vydali na exkurze do české divočiny. Navštívili jsme naši mi-
lovanou Šumavu, NP České Švýcarsko nebo nově připravovaný NP Křivoklátsko. Jak exkurze 
probíhaly, se dočtete na straně 12. 

Také jsme celé léto strávili na Týdnech pro krajinu a přinášíme jejich shrnutí. Jaké práci 
jsme se věnovali a na jaká místa jsme vyjeli? Více se dozvíte na dalších stránkách v textu 
doplněném vydařenými fotkami.

Dočtete se také, jak probíhalo setkání s našimi dobrovolníky a dobrovolnicemi, jak jsme se 
prezentovali na Biojarmarku v Praze nebo proč jsme měli stánek na letním festivalu Rock 
for People.

Pozornost věnujeme také bioregionu na jižní Moravě, který se nám úspěšně daří přetvářet 
na Živý region Podbrněnsko. Dozvíte se, jak se projektu daří a jak se nadále plánuje rozšiřo-
vat. Více v textu Elišky Vozníkové a Jana Skalíka.

Vzpomínáme i na našeho kolegu Jirku Beneše, který před nedávnem náhle zemřel. O tom, jak 
vášnivě miloval krajinu kolem sebe, a o jeho práci si můžete přečíst na straně 9.

S přáním příjemného čtení
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aktuality

Ohlédnutí za setkáním zaměstnanců a zaměstnankyň Hnutí DUHA

V polovině září jsme se v krásném počtu 
33 zaměstnanců a zaměstnankyň potkali 
v inspirativním prostředí kláštera Porta 
coeli (v překladu Brána nebes). Ten se 
nachází v malé obci Předklášteří u Tiš-
nova. Tedy jen co by kamenem dohodil 
od Brna. Místo jsme nevybrali náhodou. 
Území je součástí našeho Živého regio-
nu Tišnovsko (zivy-region.cz) a o část 
kláštera se stará spřátelená brněnská 
organizace NaZemi. Vytváří zde místo 
vyzařující jasné hodnoty založené na ne-
násilné komunikaci, nerůstu, pospoli-
tosti a respektu. Místní komunita lidí pe-
čuje o staré sady, dělá biouhel, provozuje 
komunitou podporované zemědělství, 
pronajímá prostory k udržitelným akti-

vitám, postupně opravuje pronajaté části 
kláštera a celkově toto místo oživuje. Sa-
motný areál kláštera ožívá nejrůznějšími 
aktivitami. Je zde Podhorácké muzeum, 
kostel Nanebevzetí Panny Marie či kláš-
terní pivovar Vorkloster. Celé místo má 
velmi silného ducha. Doporučujeme 
k návštěvě. 

Kromě velké tour po všech zajímavos-
tech klášterního areálu jsme mohli také 
přiložit ruku k dílu, a přispět tak k roz-
voji tohoto místa. Díky tomu, že nás bylo 
opravdu hodně, jsme se zapojili do vše-
lijakých aktivit. Opečovávali jsme poko-
jové květiny, připravovali pokoje k pro-
nájmu na malování, umývali okna (a že 
jich v klášteře je) a pracovali na zahradě. 

Našli jsme si čas i na debaty o Živém re-
gionu, komunitní energetice, dobrovol-
nictví či nerůstu. Nechybělo i povídání 
o tom, jak se kdo má, a poznávání se. 
Jídlo, které jsme zde mohli ochutnat, po-
cházelo z velké části z místních zdrojů. 
Večer jsme zakončili u táboráku s moš-
tem, pivem a ciderem – vše z lokálních 
zdrojů. 

Po dlouhé době jsme měli příležitost 
potkat se tváří v tvář, což byl hlavní smy-
sl našeho setkání. Být spolu a něco spo-
lu zažít. Všichni jsme se shodli, že jeden 
den na vše nestačí, tak snad se nám po-
daří příště naše setkání prodloužit třeba 
i na dny dva.

FOTO: ARCHIV HD



5

Magazín Hnutí DUHA, 
XXVI. roč ník, 
číslo 3/2023. 

Vydává: 
Hnutí DUHA, Údolní 33, 
602 00 Brno, telefon: 
545 214 431, e-mail: 
pra te le@hnutiduha.cz,
www.hnutiduha.cz. 

Šéfredaktorka: Jana 
Vondrová.
Redakce:  Martina Hla-
vatá, Simona Dvořáková, 
Eliška Vozníková, Filip 
Baťa, Kateřina Stonová, 
Radka Rybnikárová, Mar-
tin Matěj.
Korektura: Lucie Pokor-
ná.  Sazba a grafika: 
Markéta Jedličková. 

Foto:  Jan Skalík, archiv 
Hnutí DUHA, Ester 
Dobiášová.

Podávání novinových 
zá si lek po vo li la Česká 
poš ta, s. p., OSP 
Brno, č.j. P/23623/93 
ze dne 25. 10. 1993. 
Registrováno u MK ČR 
E 12145. 

Tištěno na recyklovaném 
pa píře. 

Hnutí DUHA prosazuje 
zdravé prostředí pro život, 
pestrou přírodu a chytrou 
ekonomiku. Dokážeme 
rozhýbat politiky a úřady, 
jednáme s firmami a po-
máháme domácnostem. 
Našich výsledků bychom 
nedosáhli bez podpory 
tisíců lidí, jako jste vy.
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téma

JAK SE Z JIŽNÍ MORAVY 
DĚLÁ ŽIVÝ REGION
CHCEME-LI JÍST ZDRAVÉ POTRAVINY A ZÁROVEŇ UDRŽET PENÍZE V NAŠICH REGIONECH, 
POTŘEBUJEME ŠETRNÉ A VZÁJEMNĚ PROVÁZANÉ MÍSTNÍ ZEMĚDĚLSTVÍ. DOBRÝ PŘÍKLAD 
POSKYTUJÍ TAKZVANÉ BIO REGIONY ZNÁMÉ NAPŘ. V RAKOUSKU, ITÁLII ČI FRANCII. V HNUTÍ 
DUHA JSME SE ROZHODLI OTESTOVAT MOŽNOST VYTVOŘENÍ TAKOVÉHO REGIONU NA JIŽNÍ 
MORAVĚ.

V západoevropských zemích je BIO re-
gion označením oblasti, kde se podařilo 
provázat ekologicky hospodařící země-
dělce, dodavatele a místní spotřebitele 
tak, že se vzájemně podporují. Jistota od-
bytu umožňuje zemědělcům nezávislost 
na celostátních distributorech, spotřebi-
telům zase přináší jistotu kvalitnějšího 
lokálního jídla. Vytipovali jsme 30 oblas-
tí, sítem jich prošlo šest a zvítězila jedna. 
Prapočátek našeho Živého regionu (pod-
le nás atraktivnější název než BIO regi-
on) byl na Tišnovsku. Po roce fungování 
myšlenky nám bylo doporučeno území 
rozšířit a podařilo se nám získat podporu 
Norska prostřednictví Norských fondů, 
a tak vznikl Živý region Podbrněnsko. 

Naší hlavní myšlenkou je podpora lo-
kálních zemědělců a výrobců potravin. 
V rámci toho komunikujeme s dodavate-
li, odběrateli, veřejnou správou a celko-
vě motivujeme k využívání bioproduktů 
doma, ve školách i veřejném stravování. 

Chceme zvyšovat odbyt a motivaci dal-
ších zemědělců k přechodu na ekologic-
ké zemědělství a pomáháme jim s pora-
denstvím, projekty a dotacemi, aby v tom 
během celého procesu nebyli sami. 

Živý region pravidelně navštěvujeme, 
provádíme místní průzkumy a komuni-
kujeme dílčí přínosy a dopady na lepší 
stav krajiny i zdraví lidí. Pomáháme šířit 
povědomí o zapojených lokálních sub-
jektech – komunikujeme dobré příklady, 
reportáže a producenty/prodejce před-
stavujeme také v našem projektu Adresář 
farmářů. 

Podporujeme a pořádáme události, 
kde může široká veřejnost potkat lokální 
farmáře, např. biojarmarky, slavnosti či 
vzdělávací akce. To bychom samozřej-
mě nezvládli sami. Jsme rádi, že na tom 
s námi spolupracuje Asociace místních 
potravinových iniciativ, Masaryko-
va univerzita, Impact Hub, společnost 
EKOTOXA či Impact Hub z Norska, kde 

kupodivu řeší podobná témata jako my, 
například skutečnost, že odchází starší 
generace zemědělců a nemá je kdo na-
hradit.

Co všechno se nám v rámci 
budování Živého regionu 
Podbrněnsko již povedlo? 

Proběhlo několik osobních setkávání 
v rámci kulatých stolů ve vybraných ob-
cích. Účastnili se jich zástupci obce, oby-
vatelé se zájmem o téma krajiny a potra-
vin, zemědělci, ochránci přírody a další 
skupiny, které se v krajině pohybují. Za-
tím jsme se potkali v Loděnicích, Dolních 
Dunajovicích, Židlochovicích a další se-
tkání se plánují např. v Ořechově, Podi-
víně či Syrovicích. 

A co z kulatých stolů vzejde? Např. 
v Loděnicích se chystá tzv. katalog mož-
ných opatření v krajině s cílem vybrat 
na dalším kulatém stole realizovatelná 
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TEXT: ELIŠKA VOZNÍKOVÁ, JAN SKALÍK, FOTO: MARTIN MATĚJ (PRVNÍ STRANA), ESTER DOBIÁŠOVÁ 

opatření v krajině a podpořit jejich vznik. 
V Židlochovicích se zase intenzivně řeší 
založení sociálního podniku nebo sdílené 
prodejny, v níž by se prodávaly přebytky 
ze zahrádek. 

Pro zvýšení povědomí spotřebitelů 
a zemědělců o tom, co obnáší ekologické 
zemědělství, spustila Asociace místních 
potravinových iniciativ kurz pro ekolo-
gické zemědělce. Probírala se témata, 
jako je péče o půdu, chov prasat, ochrana 
rostlin, pěstování a zpracování bylinek, 
zemědělské politiky a dotace. Uskuteč-
nil se den otevřených dveří a Pohankové 
slavnosti EKOFARMY PROBIO ve Vel-
kých Hostěrádkách i setkání na Dobro-
-družném statku ve Stupešicích.  

Lidé se na osvětových a vzdělávacích 
akcích mohou dozvědět třeba to, jak 
číst krajinu v okolí jejich obce, s jakými 
problémy se potýká a jak by se daly tyto 
problémy řešit. Např. i s využitím tzv. 
krajinného plánování nebo přechodem 
z konvenčního zemědělství na ekologické 
nebo zapojením se do komunitou podpo-
rovaného zemědělství. Možností ovlivnit 
to, jak vypadá český venkov, je mnoho 
a jsme rádi, že se nám daří propojovat 
se s aktivními lidmi, kteří mají vizi a vůli 
něco měnit. 

Na co jsme zatím při rozvoji myšlenky BIO regionů přišli?

Velikost: Stabilní dodavatelský řetězec nemůže být moc krátký
Počet zemědělců, zprostředkovatelů a spotřebitelů v regionu nemůže být 
malý. Doba se totiž změnila, soběstačnost regionů se nyní neměří jen po-
travinami, ale i energiemi, které všichni spotřebováváme a které také ros-
tou na polích. Pro vznik dlouhodobě udržitelného dodavatelské řetězce je 
tak zapotřebí, aby velikost BIO regionu dosahovala ideálně téměř velikosti 
kraje a milionu obyvatel. Teprve to totiž zajistí nezbytné úspory z rozsahu 
nákladů za skladování či distribuci i potřebnou pestrost nabídky, byť zcela 
nevyřeší problém s její sezónností, která vznik skutečně stabilního systému 
přeci jen blokuje. 

Čas: Na plody místní spolupráce je třeba si počkat 
Vůči spolupráci bývají zemědělci skeptičtí. Část je daná českou historickou 
zkušeností spojenou s JZD, část ale reálně vychází z toho, že krátkodobě 
mohou nevýhody vzájemného spojení přehlušit jeho výhody. Pokud dodá-
váte zeleninu a nejste jediní, na společném tržišti se vám nemusí dařit lépe. 
Koordinační síla zajištěná například místní akční skupinou, která by řídila 
společné rozvozy zboží, by takovou nevýhodu mohla překonat. Spolu s tím, 
jak se celý systém rozjede, ale nevýhody spojené se vzájemnou konkurencí 
postupně oslabují.

Peníze: Optimalizace jako závod ke dnu blahobytu
Místní produkce a zpracování jsou nákladné. I velké a zavedené firmy tak 
často výkup od místních ruší a kvůli krátkodobé úspoře dovážejí zeleninu 
a ovoce ze zahraničí. Krátké dodavatelské řetězce by ale měly být na rozdíl 
od velkoprodukce podporovány Ministerstvem zemědělství a krajskými 
úřady. Pokud by stát a kraje do vzniku BIO regionů vložily zdroje, mohly 
by zároveň spoluurčovat jejich podobu, tedy například podpořit ovocnář-
ská družstva, skladovací prostory či sdílení techniky, kterou v jedné vesnici 
často víckrát nepotřebujete. Takový přístup by zároveň podal pomocnou 
ruku zemědělcům, kteří se kvůli mezinárodní konkurenci museli vzdát 
pěstování zeleniny, ovoce či výroby mléčných výrobků. To vše by měl stát 
zapojit do Strategického plánu Společné zemědělské politiky a Programu 
rozvoje venkova.
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Letošní ročník proběhl stejně jako minu-
le v krásném podhůří Nízkého Jeseníku, 
nedaleko města Šternberk. Na vrcholu 
parného srpnového léta se dvacet účast-
níků a účastnic spolu se sedmnácti lekto-
ry společně zapojilo do budování lepších 
zítřků prostřednictvím aktivního občan-
ství. V očekávání ještě většího přínosu 
celé akce jsme se letos rozhodli vylepšit 
dlouhodobě osvědčený formát. Na pomoc 
si koordinátorka Petra Paříková pozvala 
profesionálního facilitátora Adama Čajku 
a Jakuba Máchu s Barborou Adamkovou 
z platformy Re-set, kteří mají dlouholeté 
zkušenosti s podobnými projekty Akumu-
látor. Od ledna jsme tak usilovně pracovali 
na proměně stávajícího konceptu, kte-
rý vyústil v rozmanitější a komplexnější 
vzdělávací formu celého týdne.

A jak se nám to povedlo? Věříme, 
že skvěle! Na závěr jsme totiž posbíra-
li mnoho pozitivních zpětných vazeb, 
samozřejmě však zůstáváme nohama 
na zemi a čekají nás i věci k vylepšení. 
Každopádně doufáme, že se nám poda-
řilo účastníkům a účastnicím poskytnout 
užitečné znalosti a dovednosti, které 
mohou v budoucnu využít ke změnám 

ve svém okolí. To vše také díky finanční 
podpoře nadace Heinrich-Böll-Stiftung, 
Nadace VIA i Ministerstva školství, mlá-
deže a tělovýchovy.

Jako již tradičně na každé ŠOIce se zú-
častnění rozdělili do tematických skupin, 
v rámci nichž celý týden budovali kampaň 
na jimi zvolené téma. A na čem se letos 
pracovalo? Na podpoře welfare zvířat, 
výstavbě ekovesnice, na zákoně o obnově 
přírody či změně legislativy ohledně pod-
mínky kastrace translidí při úřední změně 
pohlaví. Pod dohledem zkušených lektorů 
si každá kampaň prošla řadou užitečných 
přednášek, workshopů a diskusí, které 
rozvíjely povědomí o možnostech a úska-
lích čekajících na nás „tam venku“.

Advokační kampaně, mobilizaci a or-
ganizování se si vzali na starosti Jirka Ko-
želouh, Lukáš Hilpert z Milionu chvilek pro 
demokracii a Katarina Skálová z Re-setu. 
Jak strategicky přistoupit ke svým kam-
paním, se účastníci a účastnice naučili 
od Petra Doubravského. O budování hnu-
tí a odborovém potenciálu pak od Petry 
Paříkové a Maji Vusilović z Druhé směny. 
Samozřejmě nechyběl workshop sebepéče 

a prevence proti vyhoření pod taktovkou 
psychologů Bronislava Farkače a Lucie 
Čemové. A jak úspěšně facilitovat skupinu 
i tým nastínili Barbora a Jakub.

Tlačit na politiky? Angažovat se v poli-
tice? Není problém! Dlouholetá brněnská 
zastupitelka Jana Flamiková formou disku-
ze odpověděla na všechny všetečné otázky. 
Chybí Vám finanční prostředky na kam-
paň? Pojďte zkusit fundraising, individu-
álně i přes granty! O přínosech i obtížích 
měla přednášku vedoucí našeho fundra-
isingového týmu Martina Hlavatá s Vác-
lavem Kovářem z Nadace VIA. V nepo-
slední řadě nemohl chybět ani workshop 
o sociálních sítích a práci s médii pod ve-
dením Petry Stračiakové. Celý náš týden 
jsme zakončili kampaňovou hrou, kde si 
každý zúčastněný zkusil využít své nově 
nabyté znalosti prostřednictvím lobbingu 
s „politiky“ a získat co největší podporu 
pro svůj projekt. 

Na závěr bychom rádi za celý organi-
zační tým chtěli poděkovat zúčastněným 
i organizacím za úžasnou spolupráci 
i krásně strávený čas!

ŠKOLA OBČANSKÉ INICIATIVY – POJĎME SPOLEČNĚ DO TOHO! 
JIŽ POJEDNADVACÁTÉ SE POD TAKTOVKOU HNUTÍ DUHA KONALA ŠKOLA OBČANSKÉ INICIATIVY. TÝDENNÍ VZDĚLÁVACÍ 
AKCE, KDE SE ÚČASTNÍCI A ÚČASTNICE POD VEDENÍM ZKUŠENÝCH LEKTORŮ UČÍ MĚNIT SVĚT KOLEM NÁS. 

TEXT: FILIP BAŤA, FOTO: ARCHIV HD
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vzpomínka TEXT: ELIŠKA VOZNÍKOVÁ, FOTO: JANA K. KLOUČKOVÁ

V sobotu 23. září 2023 po krátké nemoci 
navždy odešel člověk, který pomáhal všude 
a všem, kteří to potřebovali. Kolega z Hnutí 
DUHA a kamarád Jiří Beneš. Poznala jsem 
ho před necelou dekádou jako nadšené-
ho dobrovolníka Hnutí DUHA Šelmy. Už 
z prvních setkání mi bylo jasné, že jeho zá-
jem a ambice sahají mnohem dál. 

„Pojeď se mnou, ukážu ti svoje projek-
ty,“ nabídl mi Jirka zhruba před rokem. 
Přijel nás tehdy navštívit na Školu občan-
ské iniciativy, kterou jsme pořádali nedale-
ko jeho milovaného Šternberku. Ukazoval 
mi pozemky, které má pronajaté a snaží se 
na ně vrátit rozmanitost přírody – hlavně 
pro své milované motýly. Následovala pro-
hlídka zelených ploch města Šternberk, 
dříve krátce střižených trávníků, které 
nyní kvetly pestrými druhy lučních květin 
a hemžilo se to na nich hmyzem. Po cestě 
mi vyprávěl o tom, jak s přispěním dalších 
lidí a spolků zastavili stavbu depolymeri-
zační linky sloužící k likvidaci plastů, která 
by vypouštěla karcinogenní látky a další 
„chuťovky“ do okolního prostředí.

Při vzpomínce na Jirku jsem otevře-
la magazín Evergreen z léta 2020 a čtu: 
„Aktivismus? Je normální ozvat se, když 
někdo ničí můj domov.“ To byla Jirkova 
slova z rozhovoru. A přesně to byl i Jirka. 
Když viděl nějakou nepravost, která se ho 
dotýkala, měl nutkání ji zastavit, napra-
vit. Díky tomu pomohl stovkám lidí, vy-
bral miliony korun na různorodé projekty 
a propojil desítky lidí, kterým otevřel ces-
tu k naději, že lepší svět je možný. 

Podílel se na projektu Meetlynx – Se-
tkání s rysem, v rámci kterého se zachrá-
něným kotětem rysa objížděl s kolegy 
obce a města, kde se vyskytovaly velké 
šelmy, a ukazoval, jak krásná zvířata to 
jsou a že je potřeba je chránit. V ochra-
ně velkých šelem byl sám na sebe pyšný, 
když se za jeho působení povedlo Vlčí 
hlídky, projekt mapující výskyt vlků, roz-
šířit na celou Českou republiku. 

V roce 2017 organizoval českou kliku 
protestů proti kácení v Bělověžském pra-
lese. Když silné bouřky v červnu 2020 vy-

plavily několik obcí na Šternbersku, Jirka 
okamžitě zalarmoval své kolegy a známé 
a zorganizoval v místě rychlou pomoc. 

Za Hnutí DUHA byl významným ta-
hounem novely mysliveckého zákona 
a v posledních letech hlavním organizá-
torem Týdnů pro krajinu Hnutí DUHA. 
Připravil skoro třicet týdenních akcí, při 
kterých odpracovaly na tři stovky dob-
rovolníků tisíce hodin pro přírodu. Sa-
mozřejmě i v jeho milovaném třešňovém 
sadu ve Šternberku. A právě v péči o sad 
bychom velmi rádi společně s jeho přáteli 
dále pokračovali a radovali se z rostoucí 
rozmanitosti rostlinných a živočišných 
druhů, stejně jako se Jirka radoval z kaž-
dé kudlanky, kterou v sadu našel. 

Jirka by se mohl věnovat jakémukoli 
projektu a šlo by mu to. Měli jsme štěstí, 
že jeho srdce bilo také pro les a že právě 
s Hnutím DUHA spojil kus své životní 
cesty. 

   

Vzpomínka na Jiřího Beneše
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Od minulého čísla jste se s námi mohli 
potkat třeba na dobrovolnickém setkání 
otevřeném veřejnosti nebo na stáncích, 
kde naši dobrovolníci a dobrovolnice 
seznamovali návštěvníky s naší činností 
a získávali nové příznivce. A pokud jste 
se třeba v letních měsících procházeli 
krajinou v okolí Tišnova, mohli jste na-
razit na naše dobrovolníky, jak fotí lesy, 
staré sady nebo například pozůstatky 
historických stavení pro agroturistickou 
mapu Tišnovska, která je k mání na webu 
projektu Živý region (zivy-region.cz).

Dobrovolnické setkání v Brně
Před začátkem léta jsme pro dobrovol-
níky a dobrovolnice uspořádali setká-
ní s přednáškami. Naši Jiří Koželouh 
a Petra Paříková každý pohovořili 
o svém tématu: Jirka o našich vizích 
a plánech týkajících se obnovitelných 
zdrojů energie a Peťa o srpnové Škole 
občanské iniciativy. Na setkání nechy-
běly pozvánky na Týdny pro krajinu, 
letní exkurze i akce spřátelených envi-
ronmentálních organizací.

Rock for People
Společně s několika dalšími neziskovka-
mi jsme po loňském úspěchu opět vyrazi-
li se stánkem na festival Rock for People. 
Návštěvníci a návštěvnice festivalu se 
mezi koncerty mohli seznámit s naším 
Adresářem farmářů a jeho novou mobil-
ní aplikací. Dobrovolníci a dobrovolnice 
se s lidmi bavili také o tom, co by se mělo 
změnit v zemědělské krajině, a zvali je 
k podpisu výzvy Za zdravou a pestrou 
krajinu. Zájemce a zájemkyně o divo-
kou přírodu jsme zvali na naše poznáva-
cí a zážitkové exkurze, které probíhaly 
od července až do září.

KDE JSTE NÁS MOHLI VIDĚT

Biojarmark
Každoročně se na začátku října objevujeme na Biojarmarku v Pra-
ze na Letné a tento rok nebyl výjimkou. Jde o farmářský trh zamě-
řený na ekologické zemědělství, kde je možné nakoupit biopotra-
viny nebo si dát občerstvení z ekologicky vypěstovaných surovin. 
Kromě toho si návštěvníci a návštěvnice mohli na našem stánku 
zkusit kolo štěstí s otázkami o zemědělství a lesích a dozvědět se, 
s jakými návrhy přicházíme v kampani Zachraňme lesy. K neza-
měnitelné atmosféře přispívala jazzová kapela, která tvořila kulisu 
k nakupování biopotravin a k rozhovorům o zemědělské politice.

TEXT: KATEŘINA STONOVÁ, FOTO: ARCHIV HDHD
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TEXT: JANA VONDROVÁ

UŠIJTE SI POTVRZENÍ 
O DARU NA MÍRU
VÍTE, ŽE Z DARU PRO HNUTÍ DUHA MŮŽETE MÍT DVOJNÁSOBNOU 
RADOST? KROMĚ DOBRÉHO POCITU Z NAŠICH ÚSPĚCHŮ, KTERÉ MŮŽEME 
OSLAVOVAT SPOLEČNĚ, JE LZE TOTIŽ VYUŽÍT V DAŇOVÉM PŘIZNÁNÍ. 

Vážíme si toho, že od vás dostáváme důvěru a že příspěvky od dárkyň a dárců 
pokryjí velkou část našeho rozpočtu. To nám přináší větší stabilitu při plánování 
rozpočtu i větší nezávislost. Můžeme se věnovat i tématům, která nejsou 
populární.

Tyto dary mohou pomoci i vám. A nejen dobrým pocitem, že se takto můžete 
podílet na úspěchu našich kampaní. Příspěvky, které nám zasíláte, si můžete 
odečíst od základu daně v daňovém přiznání za daný rok.

Co k tomu potřebujete? Aby součet všech vašich darů byl v tomto kalendářním 
roce vyšší než 1 000 korun nebo jejich úhrnná hodnota přesáhla 2 % ze základu daně. 
Potvrzení o daru od nás dostanete automaticky na konci ledna, a to i v případě, že 
jste poslali nižší částku. Chápeme totiž, že někteří z vás podporují více organizací.

Abychom vám v lednu vystavili potvrzení o daru bez chyb a přesně v té formě, 
jakou potřebujete, chceme vás nyní požádat o pár vteřin vašeho času. Budeme 
rádi, když nám to řeknete v dárcovské samoobsluze, v níž můžete kdykoli 
upravit své osobní a kontaktní údaje nebo se podívat, jaké informace o vás máme 
a uchováváme. 

Dostanete se k ní přes webovou stránku osobniudaje.hnutiduha.cz. Můžete 
si zde nastavit, zda potvrzení chcete dostávat poštou, elektronicky nebo vůbec či 
zda máte nějaké specifické požadavky – například potřebujete vystavit potvrzení 
v jiném jazyce nebo na firmu nebo chcete, abychom jej poslali přímo vaší účetní. 
A také vás prosíme o vyplnění adresy trvalého bydliště, kterou na potvrzení 
uvádíme. 

Kontrola vašich údajů vám zabere pár vteřin, nám ušetří hodně práce a vám 
nervy, protože nebudete muset žádat o změny v potvrzení na poslední chvíli. Proto 
prosíme, abyste je aktualizovali ideálně ještě před koncem roku.

V dárcovské samoobsluze si můžete sami aktualizovat i další své údaje, 
například zkontrolovat správnost svého jména a kontaktní adresy, a pokud budete 
mít chuť, můžete také upravit nastavení naší vzájemné komunikace. Třeba to, jak 
vás máme oslovovat, jaké informace si od nás přejete dostávat a zda preferujete 
elektronickou, či tištěnou verzi. A jako bonus nám můžete prozradit i datum svých 
narozenin, abychom vám mohli SMS zprávou popřát. 

Jestliže z jakéhokoli důvodu nechcete údaje upravovat přes dárcovskou 
samoobsluhu, můžete nám napsat na e-mailovou adresu pratele@hnutiduha.cz 
nebo zavolat na telefonní číslo 608 283 490.

Jaké informace uvádíme 
na potvrzení o daru?

Fyzické osoby
• jméno a příjmení
• adresa trvalého bydliště
• souhrnná suma darů za daný rok
• k čemu byly dary využity

Právnické osoby
• název
• sídlo
• IČO, případně DIČ
• souhrnná suma darů za daný rok
• k čemu byly dary využity

dárci
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týdny pro les

LÉTO PLNÉ DOBROVOLNICTVÍ: TÝDNY PRO 
KRAJINU OSLAVILY 26. ROČNÍK
Jak jistě víte, každý rok v létě vyjíždíme 
s našimi dobrovolníky a dobrovolnicemi 
do různých koutů naší země pomáhat 
a revitalizovat přírodu. A ani letos tomu 
nebylo jinak. Letošní ročník Týdnů pro 
krajinu byl vskutku nabitý uspokojivou 
únavou z dobře odvedené práce, zajíma-
vými informacemi a příjemně stráveným 
časem v lesích, na loukách a i na statku.

Letos jsme se v letních měsících spolu 
s 99 dobrovolníky a dobrovolnicemi vy-
dali do různých regionů včetně Šumavy, 
Beskyd, Jesenicka, Karpatska a dalších. 
Šumava nás přivítala deštěm, v Besky-
dech jsme se dozvěděli o monitoringu 
šelem a ze všech Týdnů jsme si přivezli 
neobyčejné zážitky, na které budeme rádi 
vzpomínat.

A stihli jsme toho opravdu hodně! 
Ošetřili jsme přes 16 hektarů porostu 
proti okusu zvěří, čistili jsme odvodňova-
cí kanály, pokosili jsme téměř celý hektar 
louky, obnovili jsme čtyři tůně a studánky 
a vystavili tři nové. Postavili jsme 220 no-
vých oplocenek kolem semenáčků jedlí, 
jeřábů, javorů a ovocných stromů, vypleli 
jsme nespočetné množství záhonů, zalé-
vali jsme 300 stromů a keřů, uklízeli jsme 
les od starých plastových ochran kmenů 
a odpadků, pracovali ve vinohradu, sta-
věli hrázky v šumavském rašeliništi a sá-
zeli zemědělské plodiny.

Týdny pro krajinu jsou skvělým pří-
kladem toho, jak lze spojit síly pro obno-
vu naší krásné krajiny. Děkujeme Vám 
za Vaši důvěru a dary, i donorům, kteří 
projekt podporovali, a poděkování patří 
i dobrovolníkům a dobrovolnicím za to, 
že přiložili ruce k dílu. V neposlední řadě 
děkujeme dlouholetému vedoucímu Týd-
nů pro krajinu Jirkovi Benešovi, který ne-
čekaně zemřel. Všechny nás to nesmírně 
zasáhlo, ale věříme, že i on by již netrpě-
livě vyhlížel novou sezónu. Vzpomínku 
na Jirku najdete na straně 9.

TEXT: SIMONA DVOŘÁKOVÁ
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TEXT: SIMONA DVOŘÁKOVÁ, FOTO: PAVEL PLIC

Zajímá vás, jak přírodě prospívá, když 
jí poskytneme prostor a čas? Máte chuť 
okusit středoevropskou divočinu zblízka 
a objevit její nepřekvapitelnou hodnotu? 
Hnutí DUHA již téměř třicet let bojuje 
za lepší ochranu přírody v národních par-
cích včetně NP Šumava a i v dalších chrá-
něných oblastech. Přinášíme vám souhrn 
dění z letošních jedinečných exkurzí.

V létě jsme se tradičně vydali na něko-
lik zajímavých exkurzí do české divočiny. 
A vydařily se! Pod pokličku vzácné divo-
ké přírodě jsme letos nahlédli již tradičně 
na Šumavě a v Bavorském lese. A zbrusu 
nově také v Jizerskohorských bučinách, 
na Křivoklátsku a v Českém Švýcarsku. 
Další příležitost vypravit se s námi do di-
vočiny se otevře zase příští rok, tak si ji 
nenechte ujít.

Části tras většiny exkurzí vedou místy, 
kam není ze zákona vstup povolen, a to 
z důvodu ochrany vzácných živočichů či 
rostlin citlivých na rušení nebo sešlap. 
Exkurze se mohou konat pouze za speci-
ficky stanovených podmínek (omezený 
počet akcí, jejich vzdělávací a osvětový 
charakter, vedení odborným průvodcem, 
dohodnuté termíny i průběh tras, omeze-
né počty účastníků apod.) na základě spe-
ciální výjimky ze zákona udělené správou 
NP nebo CHKO. 

Během šumavských exkurzí jsme na-
vštívili národní přírodní rezervaci Bou-
bínský prales a okolní divoké lesy v Bou-
bínské hornatině. Na Radvanovickém 
hřbetu v národním parku Šumava jsme 
se setkali s lesem postiženým kůrovcem 
a vichřicemi, který byl ponechán svému 
nespoutanému vývoji.

Prozkoumali jsme různé oblasti cen-
trální Šumavy, známé jako Šumavské 
pláně. Vydali jsme se na území rozlehlých 
a tajemných šumavských rašelinišť, 
konkrétně do Modravských slatí, které 
představují největší neporušenou oblast 
na české straně Šumavy. Jedním z našich 

zážitků bylo pozorování Roklanského po-
toka, který je klíčovým prvkem této uni-
kátní oblasti.

Zaměřili jsme se i na šumavské vodní 
toky, na stojaté i tekoucí vody, na unikátní 
šumavská rašeliniště, jako jsou Spálený 
a Mrtvý luh, a měli možnost prozkoumat 
jejich terén. Seznámili jsme se s revitali-
zací rašelinišť a obnovou horských poto-
ků na Šumavě, které byly poškozeny před 
vznikem národního parku. Naše cesta za-
hrnovala i šumavské louky s pozůstatky 
starého německého osídlení.

Celé tři dny jsme strávili objevováním 
různých koutů národního parku České 
Švýcarsko. Zamířili jsme do nejznámějších 
částí v okolí Pravčické brány, které minu-
lý rok pohltil ničivý požár. Zblízka jsme si 
prohlédli místa, kde oheň zničil tisíce stro-
mů a kde se divoká příroda po zásahu vzpa-
matovává a pomalu obnovuje mrtvá místa 
nově rostoucí zelení. Diskutovali jsme 
o událostech léta 2022 a o budoucnosti 
této krajiny. Procházeli jsme kolem rozma-
nitých skalních stěn, skalních měst a roklí, 
které nás ohromily svojí krásou stejně jako 
soutěska řeky Kamenice Dolský mlýn.

Vypravili jsme se také do cenných 
listnatých a smíšených lesů v okolí řeky 

Berounky, které se mají stát součástí při-
pravovaného nového národního parku Kři-
voklátsko. Ukázali jsme si, v čem tkví jejich 
hodnota a proč má smysl národní park 
chránící divokou přírodu v tomto lesnatém 
území vyhlašovat. Podívali se na místa, kde 
jsou lesy ponechány už nyní samovolnému 
vývoji, i do porostů, kde se nyní hospodaří.

Během třídenní exkurze jsme prozkou-
mali národní přírodní rezervaci Jizers-
kohorské bučiny a její okolí. Oblast byla 
v roce 2021 zařazena jako první česká 
přírodní památka na Seznam světového 
dědictví UNESCO. Místní bukové lesy za-
chované v divokém stavu pokrývají strmé 
svahy Jizerských hor s žulovými skalami 
a malebnými údolími potoků. 

Obdivovali jsme tuto působivou kra-
jinu a získali hlubší porozumění tomu, 
proč byla Jizerskohorská bučina oceně-
na za svou jedinečnou hodnotu. Skalní 
vyhlídky jako Frýdlantské cimbuří, Pa-
ličník, Oldřichovský Špičák a Ořešník 
nám umožnily nahlédnout na tuto kraji-
nu z ptačí perspektivy, zatímco literární 
ukázky od Miloslava Nevrlého dodaly ex-
kurzi poetický nádech.

Děkujeme průvodcům za jedinečné zážit-
ky a těšíme se na další putování divočinou.

lesy

ZÁŽITKOVÉ A POZNÁVACÍ EXKURZE V ČESKÉ DIVOČINĚ
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TEXT: MARKÉTA BRAUNOVÁ, FOTO: RADKA RYBNIKÁROVÁnáš člověk

Simčo, ty jsi naše nová tvář péče o dárce 
a dárkyně. Co ta práce obnáší? 
Já jsem člověk, na kterého se mohou naši 
dárci a dárkyně obracet, když něco potře-
bují. Když mají nějaký nápad, připomínku 
nebo třeba něco nefunguje. Také pro ně vy-
stavuji potvrzení o daru. Jsem taková spoj-
ka mezi dárci a dárkyněmi a Duhou jako 
takovou.

A co dalšího jim můžeme nabídnout mimo po-
tvrzení o daru?
Zejména informace o všech kampaních, 
které děláme. Dále dárcovskou podporu 
a péči, protože chceme, aby se u nás cítili 
dobře. Velmi si jich vážíme, je pro nás dů-
ležité, aby všechno klapalo. Zasíláme jim 
také dárcovský magazín Evergreen. 

Je pro tebe důležitá péče? O dárce, dárkyně, 
ale i o sebe? 
Pro mě je sebepéče něco, co jsem objevila 
až nedávno. Myslím, že péče jako taková je 
velmi důležitá. Když nepečuješ, tak se něco 
může rozpadnout nebo nefungovat správ-
ně. A to nechceš. Ať už u sebe, v práci, nebo 
ve vztazích. 

Necháváš ty pečovat o sebe?
Strašně málo (směje se).

Kdo o tebe pečuje?
Nejvíc o mě pečuje můj pejsek. Ten mi dává 
tu největší podporu a péči, jakou mi může 
kdo poskytnout.

Pocházíš z Poličky, z pomezí Vysočiny a Par-
dubického kraje. Jaký máš k tomu místu 
vztah? 
Já vím už několik let, že se tam chci vrátit. 
Minimálně na tu Vysočinu, do Žďárských 
vrchů. Tam mě to táhne. V okolí je nádher-

DO HNUTÍ DUHA JSEM PŘIŠLA JAKO PUBERŤAČKA. 
A ZŮSTALA JSEM.
S naší novou tváří péče o dárce a dárkyně Simonou Dvořákovou jsme si povídaly o péči, pokojovkách a její lásce 
ke Žďárským vrchům.

Předtím jsem Duhu sledovala dlouhodobě 
na sociálních sítích a její práce mi přišla  
velmi zajímavá. Říkala jsem si, že právě 
v ní bych jednou chtěla být. Pak se objevil 
inzerát a já si pomyslela, že to nemůže být 
náhoda. Od té doby jsem tady a jsem za to 
moc ráda. Že dělám to, co jsem chtěla dě-
lat, a jsem na to hrdá.

Co ti dává sílu do práce? Co tě motivuje?
To, jaký máme dosah. Vidím pokrok naší 
organizace v kampaních a to, jak silným 
jsme hlasem. Ať se připomínkuje zákon, 
nebo za něco lobbujeme, jsme důležitý člen 
debaty, kterého ostatní berou vážně. 

Když zrovna nepracuješ, co tě naplňuje? Co tě 
baví? 
Nejraději trávím čas s těmi, které mám 
ráda, což je můj partner a můj pes Chopin. 
To jsou pro mě nejlepší chvíle, největší re-
lax. Třeba když jedeme právě do těch Žďár-
ských vrchů a jsme celý den venku. Ale ráda 
se podívám i na seriál nebo si zahraju počí-
tačovou hru.

Já tě občas v kanceláři potkávám s různými 
řízky kytek. Kolik máš pokojovek? 
Mám asi 37 druhů kytek, od některého 
mám dva nebo tři exempláře. Je pro mě  
důležité mít kolem sebe zeleň, ale doma už 
mi pomalu dochází místo (směje se). Těším 
se z každého nového lístečku, když vykoukne 
a je úplně světlounce zelený, než se celý vyba-
lí, to je skvělé pozorovat. Užívám si, že se o ně 
starám a zalévám je. Pečuju o ně.

Skvělé jsou také komunity lidí kolem ky-
tiček. Jsou skupiny na sociálních sítích, kde 
se darují řízky nebo si tam lidi vyměňují úpl-
ně neuvěřitelné sběratelské kousky. Různě 
po kavárnách jsou banánovky s řízky k roze-
brání. Hrozně se mi líbí, že to je tak dostupné.

ná krajina, kopcovitá. Jsem do ní zamilo-
vaná. Často tam jezdíme na výlety. Vždycky 
do nějaké vesničky, kterou si projdeme. 
Podíváme se do lesa, na louku. To je nejlíp 
strávený čas.

A tam vidíš svoji budoucnost? Třeba za 10 let?
Rozhodně. Nějaká vesnička, domeček. 
Ideálně polorozpadlý statek s půdou plnou 
pokladů. S velkým pozemkem, se sadem, 
s malinkatým políčkem, na kterém budu 
pěstovat zeleninu a ovoce. Na to se moc tě-
ším. A vnímám tam i ten ekologický aspekt. 
Protože co si vypěstuješ sama, je nejvíc bio, 
jak to dokáže být. Nejlokálnější. Nemusíš 
řešit, že to cestovalo několik dnů, týdnů, 
měsíců. Je skvělé, když jeden den utrhneš 
jablko a druhý den máš mošt. To je ta nej-
lepší chuť na světě. 

Začínaly jsme v jednom týmu, jako kolegyně. 
A od té doby jsme se v Hnutí DUHA obě kari-
érně posunuly. Jak se na svoji kariérní cestu 
díváš?
Vnímám to tak, že jsem tady vyrostla, do-
spěla. Přišla jsem do Duhy jako puberťač-
ka, tehdy ještě na brigádu. Teď jsem jiný 
člověk. A jsem moc ráda, že jsem tady moh-
la prožít zrovna ten čas, který je formativní 
do budoucna. 
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Zpracujeme analýzu vašeho odpado-
vého hospodářství.

Ve spolupráci s vámi připravíme plán 
odpadového hospodářství přesně na 
míru vaší obci.

Rádi zkonzultujeme otázky i výzvy 
v odpadovém hospodářství, které v odpadovém hospodářství, které 
se vás dotýkají.

Vypracujeme vyjádření či oponentury 
k návrhům POH třetích stran, abyste 
se rozhodli na základě komplexních 
informací.

Expert s dvacetiletou 
zkušeností v oboru naklá-
dání s odpady. Sleduje 
a ovlivňuje českou i evrop-
skou legislativu a podpo-
ruje obce, aby snižovaly ruje obce, aby snižovaly 
množství odpadu a s tím 
spojené náklady.

info@envirostyl.cz
+420 731 949 758
www.envirostyl.cz

Pomoci udržitelnosti můžete i tak, že o Envirostylu 
řeknete svým kolegům a kolegyním a oslovíte také 
vedení firmy, instituce či svého úřadu.

Provedeme environmentální audit fun-
gování vaší firmy a najdeme místa, kde 
můžete ulevit planetě i nákladům.

Provedeme vás procesem Zero Waste 
Hero certifikace, na jehož konci získáte 
osvědčení, že jste na správné cestě.

Zajistíme vzdělávání zaměstnanců 
v oblasti zero waste, odpadů, ochrany v oblasti zero waste, odpadů, ochrany 
klimatu a energetiky či péče o rozma-
nitost lesů i naší krajiny. Školení 
a workshopy vedou experti a expertky 
Hnutí DUHA.

Pomáháme obcím i firmám najít cestu 
k udržitelnosti. Ekologicky a výhodně.

s odbornou garancí Hnutí DUHA

Pomůžeme vám k udržitelnější budoucnosti.
Teď už jen stačí, abyste se nám ozvali.

CO NABÍZÍME OBCÍM CO NABÍZÍME FIRMÁM

Ivo Kropáček



Směs pro les je malý balíček, který dokáže velké věci. Obsahuje množství ná-
padů, jak si užít čas v  lese a  zároveň mu pomoci. Co v  něm najdete? 32 karet 
s kreativními lesními aktivitami a hrami, stopovacího průvodce a pexeso stromů. 

www.smesproles.cz

Výnos z nákupu na smesproles.cz 
putuje na kampaň Zachraňme lesy.

Zachraň 
s námi 
naše lesy!

ZACHRAŇME
LESY


